
سخنگوی دولت: 

 ۱۸ اکتبر محدودیت های تسلیحاتی 
در برجام برطرف می شود

منابع مالی آزادشده ایران زیر کلید بانک مرکزی است
جزئیات برنامه ۱۰ ساله صنعت فضایی

سخنگوی دولت گفت: استانداران با حضور در جلسات هفتگی 
دولت از اقدامات خود در استان ها و نیازهای مردم هر استان گزارش 
می دهند. علی بهادری جهرمی با بیان این که »در امتداد سفرهای 
استانی که این دولت رکوردار برگزاری آن است، بازدید میدانی و 
نظارت رئیس جمهوری از وزارتخانه ها را هم داشتیم«، اظهار کرد: در 
ادامه تکمیل این پازل، از هفته گذشته همه استانداران به ترتیب در 
جلسات هفتگی دولت برای ارائه گزارش از اقدامات خود در استان ها 
و طرح نیازها و موانع پیش روی تحقق مطالبات مردم هر استان 
حاضر می شوند اهم اظهارات سخنگوی دولت در ادامه آمده است: 
 بعد از تاریخ ۱۸ اکتبر محدودیت های تسلیحاتی مصرح در 
برجام به صورت خودکار برطرف خواهد شد و هر اقدام طرف مقابل 
اقدام متناسب و متقابل ایران را در پی خواهد داشت. ایران براساس 
هر اقدام طرف مقابل اقدام متناسب و متقابل خود را انجام خواهد 
داد. در بحث موضوعاتی که سه کشور اروپایی اعلام کردند، در 
فروش تسلیحاتی و یا روابط نظامی، ما با تحریم های سازمان مللی 
مواجه نیستیم. یکسری محدودیت هایی را در چارچوب برجام و 
مبتنی بر آن توافق پذیرفته بودیم که این محدودیت ها مبتنی بر 
مفاد برجام در تاریخ ۱۸ اکتبر باید برداشته شود و اینها به صورت 

خودکار باید حذف شوند. 
بعد از حدود ۱0 سال تعطیلی شورای عالی فضایی، شاهد 
برگزاری دو جلسه شورای عالی فضایی بودیم. برنامه ۱0 ساله 
فضایی یکی از مهم ترین سندهای بالادستی حوزه فضایی کشورمان 
است که در دومین جلسه شورای عالی فضایی در دولت سیزدهم به 
تصویب اعضا و تایید ریاست جمهوری رسید. پایگاه فضایی چابهار 
که هم اکنون با مدیریت سازمان فضایی ایران در حال ساخت است، 
به پایگاهی برای انجام پرتاب های بین المللی تبدیل می شود. در 
حوزه های مختلف دیگر از جمله طراحی و ساخت انواع ماهواره های 
مخابراتی، سنجشی و راداری نیز، برنامه های مفصلی در این برنامه 
دیده شده که نشأت گرفته از توانمندی های کشور در حوزه دانش 

فضایی و زیرساخت های موجود در کشور است.
شرکت های دانش بنیان و بخش خصوصی نیز در این برنامه 
بسیار مورد توجه قرار گرفته اند. هر جایی که توانمندی لازم در 
شرکت های دانش بنیان در حوزه های توسعه فناوری و یا ارائه 
خدمات وجود دارد به نقش آفرینی آن ها توجه شده است. دولت و 
شخص رئیس جمهوری پیگیر اجرای این برنامه هستند و سازمان 

فضایی ایران نیز با قوت در حال پیشبرد اهداف این برنامه است .
روز دوشنبه شاهد بودید که بالاخره دو پرونده باز دیگر نیز 
بسته شد. البته همان طور که رئیس جمهور گفته بود، ما معتقدیم 
این موضوع می توانست یکسال پیش به نتیجه برسد ولی با اشتباه 
محاسباتی آمریکایی ها و آشوب آفرینی های پاییز گذشته، یکسال 
به تاخیر افتاد. ۵ میلیارد و ۵۷۳ میلیون و ۴۹۲ هزار یورو به حساب 
6 بانک ایرانی در ۲ بانک قطری واریز شده و این مبلغ اکنون زیر 
کلید بانک مرکزی است. این منابع حتی با برجام نیز آزاد نمی شد 
و مکاتبات و مصاحبه های روسای وقت بانک مرکزی به این امر 

استناد می دهد.
برنامه توسعه باید در چارچوب سیاست های کلی ابلاغی 
برنامه هفتم توسعه تدوین شود. قانون برنامه، سند نگارش همه 
آرمان ها نیست و برنامه به معنای اولویت بندی و زمانبندی است. 
قانون برنامه باید مبتنی بر لایحه دولت تنظیم و تدوین شود. دولت 
نیز لایحه برنامه هفتم توسعه را منطبق با سیاست های کلی ابلاغی 
برنامه هفتم تنظیم کرد و احکامی پیش بینی شده در آن دقیقا ناظر 
بر سیاست های ابلاغی رهبری انقلاب تنظیم شد. درخواست ما از 
مجلس شورای اسلامی این است که قانون مبتنی بر لایحه دولت، 
تدوین شود. حسب بررسی های به عمل آمده بیش از ۱06 حکم از 
لایحه در مصوبات کمیسیون حذف شده است. بیش از ۹۹0 حکم 
جدید به لایحه دولت الحاق شده که در اثر تصویب احکام تکلیفی 
مالایطاق و تعیین اهداف کمی غیرواقعی، تحمیل خواهد شد. با 
اعمال این تغییرات، عملا طرح جدیدی از سوی مجلس تدوین 
شده که بخشی از برنامه های دولت نیز در آن مندرج است. بیش 
از ۲۷ مورد ساختارهای اداری جدید و گسترش تشکیلات دولت 
در مصوبات تکلیف شده است. بیش از ۱۷ مورد نظامات خاص و 

تبعیض آمیز حقوق و دستمزد ایجاد شده است.
برخی مصوبات کمیسیون تلفیق برنامه، صرف نظر از غیرواقعی 
بودن، اهداف پیش بینی شده و غیرقابل اجرابودن بسیاری از احکام 
آن، شکاف بین منابع و مصارف دولت و کسری بودجه را تشدید 

خواهد کرد.
یکی از سیاست های انضباط بخشی دولت تشکیل حساب 
بانکی واحد خزانه بود که با سرعت قابل قبولی در این دولت 
پیگیری و محقق شد که هم به انضباط  بخشی مالی مجموعه کلان 
دولت به مفهوم عام کلمه و دستگاه های اجرایی کمک می کند و 
نظارت پذیری و شفافیت را بیشتر می کند آثار اقتصادی موثری 

هم به دنبال دارد. 
تقریبا همه دستگاه ها حساب های  اصلی و فرعی  خود را به 
حساب واحد خزانه تبدیل کرده اند و همه این حساب ها در بانک 
مرکزی متمرکز شده است. براساس گزارشی که از همکارانم در 
مجموعه بانک مرکزی در اختیار من قرار گرفته است، ۲۲۲ دانشگاه 
حساب خود را به مجموعه بانک مرکزی منتقل کرده اند و در سایر 

دانشگاه ها هم در حال انجام و پیگیری است.
همچنین ۸۲ شرکت نفتی هم حساب خود را به حساب واحد 
خزانه بانک مرکزی منتقل کرده اند و همکاری خوبی در سطوح 
مختلف در حال انجام است. درخصوص حساب های فرعی نیز 
پیگیری های لازم توسط بانک مرکزی انجام شده و برای انسداد 

آنها اقدام خواهد کرد.
تمامی دستگاه ها همکاری مناسب و خوبی دارند. مطابق 
آخرین آماری که از وزارت اقتصاد دریافت کرده ام کمتر از ۴0 
حساب فرعی و اصلی باقی مانده است که البته تقریبا همه آنها 
فرعی هستند و با همکاری خوبی که تاکنون صورت گرفته تکمیل 

خواهد شد.
حمایت از همه صنایع یکی از سیاست های جدی دولت 
بوده است. این تحقق رشد حتی دو رقمی در حوزه صنعت را یکی 
از آثار حمایت های موثر دولت از صنایع مختلف در سطح کشور 
است به دلیل اینکه در آن گزارش به طور خاص درخصوص صنایع 
پیشرفته گزارش ارائه نکرده این است که آمار به صورت تفکیکی 

نسبت به صنایع پیشرفته مجزا از سایر صنایع منتشر نمی شود.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: برخی روابط سیاسی در 
خانواده ها متحول شده که نشات گرفته از تحولات جامعه است. 
دو باجناق که یکی اصلاح طلب و دیگری اصولگراست یا داماد 
اصولگرا در خانواده اصلاح طلب یا عکس آن! اما به مرور مواضع 
تعدیل و به هم نزدیک شده است. در ادامه به بخشی از این 

ارتباطات خانوادگی اشاره می شود.

   تأثیر حجاریان بر داماد خانواده 
»حمایت لاریجانی از کاندیداهای جریان اصلاحات در 
انتخابات!« این گمانه چندی قبل از سوی ناصر ایمانی، 
اصولگرای اعتدالی مطرح شد. او اگر چه زمانی عضو شورای 
سردبیری روزنامه »رسالت« بود اما دیگر آن مواضع را ندارد. 
او نسبت خانوادگی با سعید حجاریان از چهره های تئوریسین 
اصلاحات دارد و برخلاف او اهل جناح راست است. شاید تاثیر 
حجاریان بر او سبب شده تا سمت اصولگرایان تندرو نرود و 
ترجیح بدهد در عین اصولگرایی، اعتدالگرا باشد. نکته قابل تامل 
تحصیل ایمانی در مدرسه مذهبی ای بود که موسسان آن سران 
نهضت آزادی آن زمان از جمله مرحوم بازرگان بود. در دولت 
اصلاحات ترجیح داد مقاله ننویسد و خودش اینگونه روایت کرد 
که »آقای خاتمی رئیس جمهور وقت، از طریقی برای من پیام 
فرستاده بودند و اظهار لطف کرده بودند که خدمت ایشان بروم 
تا همدیگر را ببینیم. ولی من به دلایلی این کار را صلاح ندیدم. 
ایشان پیام داده بودند که من مطالب آقای ایمانی را به طور مرتب 
می خوانم. با پایان یافتن دولت اصلاحات، هم مقاله نویسی های 
من در رسالت قطع شد.« او البته پس از مدتی عضو شورای 
سردبیری روزنامه رسالت شد اما ترجیح داده در چند سال 
اخیر مشی میانه روی را دنبال کند. ایمانی برخلاف برخی 
رسالت نویسان، تمایل به تقویت مواضع و جایگاه لاریجانی را دارد 

و بارها درباره رئیس سابق مجلس به اظهارنظر پرداخته است 
مانند چند روز پیش که گفت: »احتمالا لاریجانی از نامزدهای 

اصلاح طلب معتدل حمایت کند.«

   باجناق عرب سرخی کدام طرفی است؟
.. عرب سرخی و عباس امیری فر باجناق هستند.  . فیض ا
یکی اصلاح طلب و دیگری اصولگرا. امیری فر در دوره ای که 
احمدی نژاد رئیس جمهور شد، از یاران نزدیک به او شد و 
دفاعیات زیادی از عملکرد احمدی نژاد داشت. در آن مقطع 
فیض ا... عرب سرخی باجناق امیری فر بارها نسبت به پیامدهای 
همراهی با او هشدار داد اما ظاهرا گوش شنوایی نبود تا اینکه 
بحث جریان انحرافی و اقدامات مشایی پررنگ شد. امیری فر در 
مقطعی بازداشت شد و پس از آن فاصله خود را با احمدی نژاد را 
افزایش داد. پس از آن امیری فر در ظاهر از مواضع اصولگرایانه 
خودش کوتاه نیامد اما چندان به ارتباط با اصلاح   طلبان بی میل 
نبود البته سبقه حضور و فعالیت او در دولت احمدی نژاد و 
مواضعش سبب شد تا اصلاح طلبان فضای زیادی به او ندهند. 
در سال ۹0 عباس امیری فر، دبیرکل جامعه وعاظ ولایی از تمایل 
تشکل مطبوعش با اصلاح طلبان خبر داده بود که اصلاح طلبان 
این پیشنهاد را رد کردند اما زمانی که پدر همسر امیری فر فوت 

کرد، در مراسم ختم او حاضر شدند.

   خبری از نقدهای تند و تیز باهنر نیست
عروس باهنر تاثیری بر دیدگاه های سیاسی او داشته است؟ 
پیوند پسر محمدرضا باهنر با نوه حجت الاسلام محتشمی پور 
قابل توجه بود که نتیجه خود را در مواضع باهنر نمایان کرده 
است. پیوند خانواده باهنر و محتشمی پور در سال ۹۱ ثبت شد 
و نکته قابل توجه آنجا بود که در مراسم عروسی آنها مهمانانی از 

دو جناح سیاسی کشور در کنار هم و به دور یک میز خوش و بش 
می کردند. باهنر بر خلاف گذشته چندان به جریان اصلاحات 
انتقادات تند و تیز ندارد و سعی دارد به مثابه منتقد اعتدالی 
به ارائه دیدگاه هایش بپردازد. یعنی برای باهنر که روزی دفاع 
از جریان اصولگرایی و تلاش بی وقفه برای غلبه این جریان بر 
اصلاح طلبان هدف نخست بود، دیگر این هدف معنایی نداشت 
و به طور واضح بر همکاری دو جریان و رفع اختلافات تاکید کرد. 
احمد شیرزاد، نماینده اصلاح طلب مجلس ششم که در مراسم 
عروسی حضور داشت، گفت: »پدیده بسیار جالبی است که این 
دو جناح آنچنان به لحاظ زندگی در هم آمیخته اند که نمی توانند 
همدیگر را قلع و قمع کنند و این بسیار مهم است. یعنی ایران با 
کشورهای عربی فرق دارد که آنجا مثلا دو طایفه و فرقه آنچنان 
کاملا جدا و ضد یکدیگرند که جدال هایشان به جنگ خونین 

بدل می شود اما اینجا پیوند خانوادگی می بندند.«

   توکلی خواستار تایید صلاحیت اصلاح طلبان
پسر احمد توکلی و دختر صادق زیباکلام با هم ازدواج 
کردند و توکلی که روزی تندترین نقدها را به جریان اصلاحات 
داشت، مدتی است وارد این حوزه نمی شود و ترجیح می دهد 
در موضوعات اقتصادی به ارائه دیدگاه بپردازد. توکلی حتی 
در سال ۹۸ در نامه به شورای نگهبان خواستار تجدیدنظر در 
رد صلاحیت اصلاح طلبان شد و نوشت: »ممکن است برخی 
اصلاح طلبان به قبول نداشتن ولایت فقیه و مخالفت با نظام یا 
موافق مذاکره با آمریکا یا اصرار بر اهمیت مناسبات خارجی در 
امور داخلی یا دفاع از برگزاری کنسرت در مشهد شهرت داشته 
باشند! اما تا وقتی که مخالفت ها جامه عمل نپوشیده باشد آنها 
فاقد شرایط پنج گانه نیستند.« به نظر می رسد او هنوز هم این 

دغدغه را داشته باشد. 
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ازدواج فرزندان رقبای سیاسی چه نتایجی داشته است؟

داماد حجاریان تا عروس باهنر!
   توکلی هنوز دغدغه تایید صلاحیت 
همفکران اصلاح طلب عروسش را دارد؟

آرمان ملی – حمید شجاعی: هر چه به انتخابات مجلس در 
اسفندماه نزدیک می شویم تحرکات افراد و جریان های سیاسی 
بیشتر می شود و اظهارنظرات پیرامون انتخابات و حواشی آن 
بیش از گذشته می شود. انتخاباتی که شاید بتوان با توجه به 
شرایط جامعه و نوع نگرش مردم به آن از هم اکنون نسبت به 
آن تحلیل مشخصی ارائه داد. اما برخی معتقدند که اگر شرایطی 
فراهم شود که میزانی از رضایتمندی در جامعه ایجاد شود آن 
زمان می توان انتظار حضور و مشارکت مطلوب مردم در انتخابات 
را داشت. شرایطی از قبیل حل بخشی از مشکلات اقتصادی که 
مردم آن را در سفره خود ببیند و به واقع به این اقناع پذیری 
برسند که تغییری در وضع زندگی شان ایجاد شده است. از 
طرفی بحث نگاه حاکمیت نیز بحث مهمی است که نباید به 
سادگی از آن گذر کرد. اگر بنای حاکمیت بر انتخابات حداکثری 
و مشارکتی باشد قدر مسلم باید مولفه های آن را نیز در جامعه 
فراهم کند. چرا که به صرف سخن گفتن از انتخابات حداکثری 
و مشارکت مردم این مهم اتفاق نخواهد افتاد. نکته مهم اینکه 
برای برگزاری انتخاباتی باشکوه و رقابتی باید دوگام برداشته 
شود؛ گام نخست اینکه مطالبات و خواسته های جامعه احصاء 
گشته و تحقق پیدا کند. به عبارتی مردم مثل همیشه انتخابات 
را از آن خود بدانند و برای تشکیل مجلسی قوی و کارآمد در 
جهت حل مشکلات کشور دغدغه مند باشند. از سوی دیگر 
نیز باید شرایط برای حضور همه جریانات سیاسی در انتخابات 
فراهم شود تا مردم نیز آزادانه و با فارغ بال بتوانند از حق انتخاب 
بیشتری برخوردار شوند. آنچه مسلم است حضور حداکثری همه 
جریانات سیاسی و مردم در انتخابات منتج به تشکیل مجلسی 
قدرتمند خواهد شد و مجلس قدرتمند نیز دولت را پاسخگو و 
کارآمدتر خواهد کرد. به شرطی که تلاش ها برای شکل گیری 

انتخابات حداکثری باشد. 

    هیچ سیگنالی برای بازترشدن فضای سیاسی داده 
نشده است

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با انتخابات پیش رو 

اظهار داشت: چهره های سرشناس اصلاح طلبی در انتخابات 
ثبت نام نکرده اند و خیلی کم بوده و به دلایل مختلفی از جمله 
اینکه ثبت نام بدون مقدمه شروع شد و قانونی که مصوب شد 
محدودکننده بود برخی ناامید شدند. هیچ سیگنالی هم برای 
بازترشدن فضای سیاسی داده نشده است. محمود صادقی به 
»آرمان ملی« گفت: بر مبنای برخی اطلاعات از نظرسنجی های 
معتبر احتمالا مشارکت پایین خواهد بود. در کشور حول و 
حوش ۲۵ درصد خواهد بود و فعلا هیچ تغییری هم که برای 
مردم امیدوارکننده باشد برای مشارکت دیده نمی شود. لذا 
نمی توان پیش بینی انتخابات پرشوری برای انتخابات مجلس 
داشت. دبیرکل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها بیان کرد: 
برگزاری انتخابات رقابتی بخشی به اراده حاکمیت مبنی بر 
اینکه بخواهد فضا را رقابتی کند مطابق آنچه رهبری در ابتدای 
سال بیان کردند باز می گردد. بخش مهم تر نیز به سطح مردم باز 
می گردد چرا که افکار عمومی به خصوص در این دوره از انتخابات 

و مجلس  رویگردان هستند و مهم ترین چالش همین است. 

   مهم ترین مساله مردم در حال حاضر معیشت 
آنهاست

یک چهره سیاسی در خصوص آرایش نیروهای سیاسی 
برای انتخابات پیش رو اظهار داشت: الان خیلی معلوم نیست 
و همه علاقه مند هستند که یک انتخابات رقابتی و سالم برگزار 
شود. الزامات انتخابات رقابتی این است که عملا دو مرحله ای 
نشود. یعنی یک مرحله شورای نگهبان بخواهد افراد را انتخاب 
کند و یک مرحله هم مردم بخواهند از بین آنها افراد مورد نظر 
خود را انتخاب کنند و به آنها رای بدهند. سردار حسین علایی 
گفت: بسیاری از جریانات سیاسی مدعی هستند که نظارت 
استصوابی، عملا انتخابات را گزینشی می کند و ما از انتخابات 
رقابتی فاصله می گیریم، مهم ترین مساله برای انجام انتخابات 
این است که انتخابات آزاد و رقابتی باشد و سالم برگزار شود. 
آزاد یعنی همه بتوانند در آن شرکت کنند و رقابتی یعنی همه 
احزاب بتوانند در آن حضور داشته باشند و با هم رقابت بکنند و 

بخواهند از یکدیگر جلو بیفتند. سالم هم یعنی اینکه هر رایی که 
به صندوق ریخته می شود  صیانت شود. بنابراین انتخابات خوب 
باید این سه شاخص را داشته باشد. وی در خصوص انتظارات از 
انتخابات پیش رو و چیزهایی که باید بر مبنای ۴ محور رهبری 
اصلاح شود عنوان کرد: آنچه که امام خمینی)ره( در زمان حیات 
می گفتند این بود که مردم باید حس بکنند که واقعا دارند 
افراد مورد نظر خود را انتخاب می کنند و واقعا با انتخاب افراد 
مطلوب، سیاست هایی را که قبول ندارند را می خواهند تغییر 
دهند. فلسفه انتخابات هم مفهومش همین است. وی ادامه 
داد: اگر انتخابات با ۳ اصلی که عرض کردم، آزاد، رقابتی و سالم 
برگزار شود مردم همیشه حس می کنند که هر اتفاقی هم که در 
کشور می افتد، نتیجه آرای خودشان است. اگر کشور خوب اداره 
می شود خودشان خواسته اند و اگر کشور بد اداره می شود نتیجه 
آرای خودشان است. مهم ترین مساله برای هر حکومتی سرمایه 
اجتماعی است، سرمایه اجتماعی وقتی تقویت می شود که مردم 
احساس کنند که در سرنوشت خودشان مشارکت جدی دارند 
و خودشان هستند که سرنوشت خودشان را تعیین می کنند. 
علایی اظهارکرد: انتخابات در واقع بیانگر این موضوع است و 
یک نوع ساز و کار اجرایی جهت افزایش سرمایه اجتماعی است. 
بنابراین اگر انتخابات باعث افزایش سرمایه اجتماعی شود علامت 
این است که مردم این انتخابات را قبول داشته اند و اگر باعث 
کاهش سرمایه اجتماعی شود علامت این است که انتخابات آن 
گونه که مردم انتظار داشتند برگزار نشده است. اگر مردم حس 
کنند که حکومت به سمت اجرای خواسته های آنها می رود 
مشارکت افزایش پیدا می کند اما اگر حس بکنند حضورشان 
در انتخابات تاثیری در سیاست ها و اصلاح روش های حکمرانی 
ندارد نمی دانم چه اتفاقی می افتد. وی تاکید کرد: بالاخره 
مهم ترین مساله مردم در حال حاضر معیشت آنهاست. الان 
معیشت مردم بسیار سخت است. هر دولتی که بتواند وضعیتی 
به وجود بیاورد که مردم نسبت به معیشت شان احساس آرامش 
بیشتری کنند در رضایت آنها تاثیر خواهد داشت. رضایت هم 

باعث افزایش مشارکت خواهد شد. 

بررسی فضای جامعه در فاصله 6 ماه تا انتخابات

مشارکت مردم
دغدغه انتخاباتی حاکمیت

واکنش احمدی نژاد به تحریمش: 
به ایران نیایید! 

 یادآوری »تحریم؟ اصلا نه  منه...« 
به احمدی نژاد 

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: سال ۸۹ 
محمود احمدی نژاد که در آن مقطع رئیس جمهور 
بود به منظور شرکت در اجلاس یازدهم سران اکو 
به استانبول سفر کرد و در یک نشست خبری 
حاضر شد. یکی دو خبرنگار خارجی در این نشست 
از تحریم ها سوال کردند و پاسخ رئیس جمهوری 
به یکی از آنها این بود: »تحریم ؟ اصلا نه منه...« 
احمدی نژاد در ادامه اشاره داشت که »از کدام 
تحریم سخن می گویید و امروز اگر در میان 
مردم ایران حاضر شوید به شما خواهند گفت که 
تحریم ها هیچ تاثیری بر زندگی و مسیر پیشرفت 
کشورشان نداشته است.« بار دیگر او گفته بود: 
»قطعنامه های تحریم این کشور کاغذ پاره بود که 
خنثی شد. ملت ایران به تمام تحریم ها و گرانی ها 
غلبه خواهد کرد و روسیاهی برای دشمنان خواهد 
ماند، البته موانعی وجود دارد که روزی خواهم 
گفت.« احمدی نژاد در فروردین ۸۹ همچنین از 
بی تاثیری تحریم ها گفت. رئیس جمهوری با بیان 
اینکه تحریم ها علیه ایران تاثیری ندارد، تاکید 
کرد: »ایران را می سازیم همان گونه که در۳0 
سال گذشته این کار را کردیم.« او اکنون تحریم 
شده است و واکنش با آنچه در گدشته مدعی بود، 

متفاوت است.
   تحریم شد

روز  است.  شده  تحریم  خودش  اکنون   
دولت »جو  در  ارشد  دوشنبه یک مسئول 
بایدن« رئیس جمهور آمریکا خبر داد: واشنگتن 
احمدی نژاد«  »محمود  علیه  تحریم هایی 
رئیس جمهور پیشین ایران و همچنین وزارت 
اطلاعات جمهوری اسلامی ایران وضع کرده است. 
این در حالی است که طبق توافق تبادل زندانیان 
میان ایران و آمریکا، پس از تایید واریز 6 میلیارد 
دلار منابع مالی بلوکه شده تهران در کره جنوبی به 
حساب های متعلق به ایران در قطر، هواپیمای پنج 
جاسوس آمریکایی، تهران را به مقصد دوحه ترک 
کرد و پنج زندانی ایرانی نیز از زندان های آمریکا 
آزاد شدند. این مقام ارشد آمریکایی همچنین 
گفت: توافق تبادل زندانیان »سیاست های ما 
نسبت به ایران را تغییر نخواهد داد و ایران دشمن 
ماست.« او افزود: واشنگتن حضور خود در منطقه 
را گسترش خواهد داد. این اظهارات در حالی 
است که مقامات دولت بایدن پس از موافقت با 
شروط ایران برای انجام توافق مبادله زندانیان و 
آزادسازی منابع مالی ایران، تحت فشار شدید 
جمهوری خواهان هستند. این مقام آمریکایی ادامه 
داد: واشنگتن »تحریم هایی علیه تمام کسانی که 
شهروندان آمریکایی را به طور غیرقانونی بازداشت 
می کنند« وضع خواهد کرد. او خاطرنشان کرد که 
توافق تبادل زندانیان روندی مستقل  و جداست، 
ارتباطی با پرونده هسته ای ندارد و ایران شامل رفع 
هیچگونه تحریمی نمی شود. مقام آمریکایی بیان 
داشت: نسبت به این توافق بسیار خوشبین هستیم 

و ما در آستانه دیدن یک لحظه تاریخی هستیم. 
   واکنش احمدی نژاد

کانال خبری دولت بهار نوشت که »در پی 
انتشار بیانیه آقای جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا 
دایر بر انتساب یک اتهام ناصواب و غیراخلاقی 
به دکتر احمدی نژاد رئیس جمهور ایران در 
دولت های نهم و دهم، دفتر ایشان به زودی در 
این زمینه اطلاعیه ای را منتشر خواهد کرد.« 
جو بایدن ۲۷ شهریورماه همزمان با تبادل زندانی 
بین ایران و آمریکا گفته بود: همزمان با اینکه 
بازگشت آمریکایی ها به وطن را جشن می گیریم، 
کسانی که بازنگشته اند را نیز به خاطر داریم. ما 
محمود احمدی نژاد، رئیس جمهوری پیشین 
و همچنین وزارت اطلاعات ایران را مطابق با 
قانون لوینسون به دلیل دخالت های شان در 
دستگیری های غیرقانونی تحریم می کنیم. ما 
از بازگشت شهروندان مان استقبال می کنیم و 
بار دیگر تهدید جدی سفر به ایران را به تمامی 
آمریکایی ها یادآور می شویم. دارندگان پاسپورت 

آمریکایی نباید به آنجا سفر کنند.

 تبادل 6 زندانی 
بین ایران و ترکیه

معاون حقوق بشر و امور بین الملل وزارت 
دادگستری از تبادل 6 زندانی ایرانی و ترکیه ای 
بین دو کشور خبر داد. عسکر جلالیان ضمن 
اشاره به نشست اخیر کمیته انتقال محکومین 
دو کشور در آنکارا گفت: تبادل سه تبعه ایرانی 
و سه تبعه ترکیه ای در مرز بازرگان ماحصل سفر 
اخیر هیأت وزارت دادگستری جمهوری اسلامی 
ایران به آنکارا و رایزنی های با مقامات وزارت 
دادگستری ترکیه بود. وی بیان داشت: تلاش 
می کنیم در اجرای موافقت نامه های حقوق 
بشری انتقال محکومان به حبس، اتباع خارجی 
محبوس در کشورمان را در صورت احراز شرایط و 
رضایت آنها به کشورشان منتقل کرده و در مقابل 
نیز چنین توقع و انتظاری از طرفین معاهدات 
داریم. جلالیان با اشاره به اینکه ترکیه یکی از 
مقاصد گردشگری و سفر هموطنانمان است، 
افزود: تعداد زندانیان ایرانی در این کشور در حال 
افزایش است، از هموطنان درخواست می کنیم 
قبل از سفر، قوانین و محدودیت های کشور 
مقصد سفر را مطالعه نمایند، در برخی کشورها 
مانند ترکیه برخورد با جرایم موادمخدر شدید 
است، علاوه بر دستگیری و محکومیت عامل 
جرم، همراهان و کسانی که با متهم ارتباطات 
تلفنی هم داشته باشند تحت تعقیب قرار گرفته و 

مجازات های سنگینی در انتظار آنهاست.

اعلام اسامی 
نمایندگان 
شاسی بلند نگرفته

کاندیدا
 نشده ام 

موضوع شاسی بلندها تمام شدنی نیست. نماینده 
مردم تفت و میبد در مجلس شورای اسلامی در تذکری 
در جلسه روز سه شنبه ۲۸ شهریور ۱۴۰۲ صحن مجلس 
اظهار کرد: مجلس بارها درخصوص شاسی بلندها 
مورد اتهام قرار گرفته است؛ بنابراین درخواست دارم 
حداقل اسامی نمایندگانی را که شاسی بلند دریافت 
نکرده اند اعلام کنید تا اینگونه مورد اتهام قرار نگیرند. 
جلیل میرمحمدی در تذکر دیگری به وزیر آموزش و 
پرورش گفت: بسیاری از معلمان غیرانتفاعی در آزمون 
استخدامی اخیر شرکت کردند اما هنوز نتایج آن اعلام 
نشده است و بلاتکلیف مانده اند، لذا انتظار می رود 
سریعا تکلیف این عزیزان مشخص شود. این نماینده 
مجلس شورای اسلامی در پایان خواستار عملیاتی 

شدن مصوبات سفر رئیس جمهوری به یزد شد.

به  پاسخ  یک چهره سیاسی اصلاح  طلب در 
اینکه آیا در انتخابات مجلس خبرگان داوطلب 
می شوید یا خیر؟ گفت: خیر بنده در انتخابات 

مجلس خبرگان شرکت نکردم. 
رسول منتجب  نیا افزود: با توجه به شرایط به 
وجود آمده و برخوردهایی که آقایان کردند و 
می کنند امیدی به انجام وظیفه ندارم. آخرین 
دفعه ای که برای مجلس خبرگان داوطلب شدم، 
هیأت اجرایی و شورای نگهبان صلاحیت بنده را 
تایید کردند و حدود ۳ روز از تایید گذشت که به 
فرمانداری ابلاغ کردند و فرمانداری به من ابلاغ 
کرد که مجاز به تبلیغ هستم اما حدود ۳ روز بعد با 
بنده تماس گرفتند و اعلام کردند که صلاحیت شما 

تایید نشده است.

      حسین علایی:   حاکمیت 
خواسته های مردم را اجرا 

کند مشارکت افزایش 
خواهد یافت

      محمود صادقی در 
گفت وگو با »آرمان ملی«:  
افکار عمومی از انتخابات و 
مجلس  رویگردان است


